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Billeder fra dette nummer af Hanen 
På Støvring lokalhistoriske Arkivs webside www.stoevringlokalarkiv.dk kan billederne fra 
dette nummer af Hanen ses under menupunktet ”Hanen”. Kun tilgængelig for medlemmer af 
foreningen. 
 
Ekstramateriale til Hanen 
Som dette nummers ekstramateriale kan der på www.stoevringlokalarkiv.dk læses Th. Johan-
sens fortælling om en rejse med skib til Helsingfors i 1925. Kun tilgængelig for medlemmer 
af foreningen. 
 
Arkivet efterlyser – og modtager gerne 
Foto af personer, huse, skolefoto og begivenheder fra vort område. 
Alle dokumenter: Foreningspapirer, bygningstegninger, soldaterbøger, skøder, regnskaber, 
attester, breve – kort sagt alt, der fortæller om enkeltpersoner, familier og vort område. 
Foto og papirer kan afleveres som gave til Arkivet eller blot udlånes til kopiering. 
Ønskes materialet klausuleret en årrække, skal det blot anføres ved afleveringen. 
 
Arkivernes dag 
Lørdag d. 10. november. 2012 holder Lokalhistoriske Arkiv, som mange andre arkiver, åbent 
hus fra. kl. 10 til 15. Der vises før-nu-billeder fra Arkivets område, og der er mulighed for at 
kigge nærmere på, hvad Arkivet rummer og høre om Arkivets virke. 
 
Billedudstilling om Gravlev Sogn 
Lokalhistorisk Arkiv udarbejder en billedudstilling om Gravlev Sogn. Udstillingen præsente-
res på et lukket arrangement i Gravlev 25. oktober, men kan siden ses på Arkivet i åbningsti-
den. 
 
Billedbog om krigen i 1864 
Tom Buk-Swienty har netop udgivet ”1864 i billeder”, der indeholder et væld af samtidige 
billeder fra krigen i 1864. Særligt stærkt står de nøgent realistiske foto og skitser tegnet på 
slagmarken. Mange af billederne har aldrig før været offentligt tilgængelige Teksten er en 
kort repetition af de meget roste bøger ”Slagtebænk Dybbøl” og ”Dommedag Als”.

Indhold 
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… siden sidst 
 
Generalforsamling … 
Tirsdag d. 29. marts afholdt foreningen sin årlige generalforsamling. I sin beretning kom for-
mand Erling Trads blandt andet ind på Arkivets 40 års jubilæum i 2013 og om den bog om 
Støvring Kommunes historie, der påtænkes udgivet i den anledning. Endvidere omtalte for-
manden Arkivets udstilling i Sønderup, den kommende udstilling i Gravlevområdet og om 
Arkivets øvrige virke og arrangementer i årets løb. 
 
På valg til bestyrelsen var Marit Terp, Robert Kjær, Erling Trads og Niels Nørgaard Nielsen, 
der alle genvalgtes. Som suppleanter til bestyrelsen valgtes Bodil Egsdal og Villy Gregersen. 
 
Efter generalforsamlingen opsummerede Niels Nørgaard Nielsen hvad der var fremkommet af 
nyt om ”Historien bag Flyverstenen i Torstedlund Skov” siden sidste år. Herefter fortalte John 
Hardy Nielsen om sit arbejde med hvad der skete i og omkring Suldrup, da der blev boret 
efter kali, og endelig fortalte Erling Trads om Rudolf Jensens optegnelser fra Suldrup tilbage i 
1940’erne. 
 
Træk af Støvring Kommunes historie 
Arkivet påtænker i anledning af sit 40 års jubilæum i efteråret 2013 at udgive en bog om 
Støvring Kommunes historie fra dannelsen i 1970 til kommunen med udgangen af 2005 ind-
gik i den nydannede Rebild Kommune. Til bogen indsamler Arkivets bestyrelse avisartikler, 
billeder og andet relevant materiale. Blandt andet har en del mennesker, der har været centralt 
placeret i kommunen, politisk såvel som administrativt, skrevet en beretning om deres ople-
velser eller er blevet interviewet. Arkivet modtager meget gerne billeder, beretninger, anekdo-
ter eller gode idéer til bogen, der forventes at gå i trykken i sommeren 2013. 
 
Tur til Hvidsten Kro 
Søndag den 10. juni havde Ældresagen og Arkivet i fællesskab arrangeret tur til Hvidsten 
Kro, hvor der først blev serveret flæskeæggekage med dertil hørende drikkevarer. Herefter 
fortalte stedets guide Hans Nejsum meget levende om kroens historie, familien Fiil, og speci-
elt Marius og Gudrun Fiil, der drev kroen i 1930’erne og begyndelsen af 1940’erne. Helt cen-
tralt i fortællingen var naturligvis Hvidstengruppen, hvis leder var krofatter Marius Fiil. 
Gruppen forestod modtagelse af mange faldskærmsnedkastninger fra 1943 frem til gruppens 
tilfangetagelse og senere henrettelse i 1944. Turen sluttede med et kort besøg i Mariager Kir-
ke, der for nylig har fået et imponerende orgel med ikke mindre end 46 stemmer. På turen 
deltog 78 personer. Flere havde ønsket at komme med, men på grund af begrænset plads i bus 
og på Hvidsten Kro, kunne der ikke deltage flere. 
 
Udtryk 2012 
Lørdag d. 8. og søndag d. 9. september afholdtes ”Udtryk 2012” i Øster  Hornum. Arkivet 
viste to serier før/nu-billeder, forestod en kulturhistorisk vandring på Frendrup Nihøje og af-
holdt billedforedrag om historien bag Flyverstenen i Torstedlund Skov. 
 
Udstilling af dele af N/206 fra Torstedlund Skov 
På Arkivet kan nu ses en lille udstilling af dele af det britiske fly, der forulykkede i Torsted-
lund Skov natten mellem 20. og 21. juni 1945. Delene er fundet ved hjælp af metaldetektorer 
på nedstyrtningsstedet i maj 2012 af René Skjødt, Søren Thomsen og Niels Nørgaard Nielsen.



 4

Udstykning af husmandsbrug, generationsskifte og aftægt 
Skrevet af Niels Nørgaard Nielsen  
 
Udstykning til husmandsbrug i 1800-tallet 
De store landboreformer i 17- og 1800-årene havde været til gavn for både bønder og godseje-
re, idet selvejerbønderne fik praktiske og økonomiske incitamenter til øget produktion og 
godsejerne fik mulighed for mere rationel drift af den tilbageværende jord i forhold til det 
gamle træge hoverisystem. Til gengæld medførte forandringerne forarmelse for de store grup-
per af husfolk, indsiddere og daglejere. Tidligere havde de været en del af landsbyfællesska-
bet med mulighed for græsning for deres få dyr på byjord eller overdrev, ligesom der via fa-
milieforhold og giftermål var en stadig udveksling mellem bønder, husmænd og inderster. 
Efter udskiftningen og bønderjordens overgang til selveje havde de mennesker, der ikke fik 
andel i landsbyernes jord, stort set kun mulighed for at tjene til dagen og vejen ved at arbejde 
for bønderne eller godsejerne, ofte på meget dårlige vilkår. 
 
En stor del af de jordløse valgte helt at forlade landsbyerne til fordel for en tilværelse som 
løsarbejdere i byerne eller til helt at forlade landet og søge bedre forhold i USA, Canada eller 
Australien. Derfor opstod der en bekymring hos jordbesidderne for at udviklingen ville med-
føre mangel på arbejdskraft eller forøget tilslutning til det i øvrigt stærkt voksende Socialde-
mokrati. Denne bekymring resulterede i første omgang i Statshusmandsloven af 1899. Den 
gav mulighed for statsstøtte til udstykning af små jordlodder til daglejere. Jordlodderne var på 
den tid netop så små, at loven i sin udformning kun kan forstås ud fra ønsket om at skaffe 
stedbunden arbejdskraft til de netop byggede andelsmejerier, først og fremmest som mælke-
kuske, og det store landbrug i det hele taget. 
   
Udstykning af præstegårdsjord i Øster Hornum Sogn 
I Øster Hornum Sogn var udflytningen fra landsbyerne stort set tilendebragt i løbet af 1800-
tallet. Nogle af de jordløse fik ved udstykning fra fx Abildgård og præstegårdsjorden mulig-
hed for at erhverve jord nok til et mindre husmandsbrug. Hvorvidt parcellerne var store nok til 
at ernære en familie eller der ved siden af måtte arbejdes for andre, kan ikke længere efterspo-
res. I denne artikel vil der blive set på en udstykning af dele af præstegårdsjorden i begyndel-
sen af 1900-tallet. 
 
En parcel blev købt af Just Kristian Justesen fra Øster Hornum 
Efter ansøgning fra sognepræst Christian Wested godkendte landbrugsministeriet i 1904 en 
plan for udstykning af en del af præstegårdsjorden liggende syd for Harrildvej. Blandt parcel-
lerne var parcellen med matrikelnummer 1k Østerhornum By, Østerhornum Sogn. Denne par-
cel havde et areal på 209.540 kvadratalen, hvilket omregnet er 8,2 hektar. 
 
Denne parcel købte Just Kristian Justesen fra Øster Hornum 12. januar 1905 for 2000 kroner, 
der skulle betales til december med påløbne renter beregnet til 4 % p.a. Til købet knyttedes en 
række betingelser, idet køberen forpligtede sig til at ”besørge parcellen i god tid tilsået i for-
året med sæd i samme udstrækning som efter den hidtidige forpagters driftsplan” og ”at have 
bygninger til beboelse, stald og lade under tag på parcellen senest 1. juli dette år”. Overholdt 
køberen ikke disse betingelser ”kan sognepræsten efter eget valg fordre enten købesummen 
betalt øjeblikkeligt eller kontrakten ophævet uden nogen som helst erstatning til køberen”. 
 
Den gode Just Kristian Justesen, der i øvrigt i mellemtiden havde fået føjet et Thrysøe til sit 
navn, overholdt alle de opstillede betingelser og kunne 14. december skrive endeligt under på 
handelen sammen med sognepræst Christian Wested. Få dage senere blev handelen indført i 
skøde- og panteprotokollen ved retten i Nibe. 
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Bygningerne med stuehus til venstre, lade i midten og stald til 
højre få år efter opførelsen 

Bygningerne han fik rejst var 
et såkaldt ”krogsted” eller 
”krumsted” bestående af en 
beboelsesdel længst mod øst 
på 71 kvadratmeter med et 
kammer på loftet, en lade på 
80 kvadratmeter og vinkelret 
på disse en stald på 60 kva-
dratmeter. Alt blev støbt op af 
en blanding af mørtel og 
marksten. Det skal bemærkes, 
at murene i beboelsen var af 
en væsentlig bedre kvalitet 
end dem i avlsbygningerne. 
Beboelsen bestod, foruden 

nævnte loftskammer, af en stue, et køkken, et bryggers, et soveværelse og et lille kammer 
samt en entre ved døren i østgavlen. Tagdækningen var den sædvanlige på den tid, nemlig 
træspån beklædt med tjærepap og ikke tækning med rughalm, som det havde været skik på 
egnen blot få årtier før. 
 
Det må have gået godt for Kristian Thrysøe, for allerede i juni 1910 havde han mod på at ud-
vide bedriften i og med at han købte endnu en parcel af præstegårdsjorden beliggende vest for 
den allerede købte 1k. Det drejede sig om parcellen 1ø på 130.700 kvadratalen, hvilket om-
regnet er 5,1 hektar. Han rådede med andre ord nu over et samlet areal på 13,2 hektar. For 
denne parcel betalte han kun 233,39 kroner, hvilket må betyde at dette jordstykke var væsent-
ligt dårligere end det oprindeligt købte. Sandsynligvis lå stykket hen som hede, der først skul-
le ”brækkes” og opdyrkes fra bunden. 
 
Om Kristian Thrysøe kørte træt i arbejdet, eller hvad der skete, lader sig nok ikke opklare, 
men fakta er, at han kort efter denne handel, allerede 28. marts 1911, solgte hele bedriften 
med besætning og alt andet tilhørende til Ingvard Kristoffersen, født 1870 i Skørbæk, men 
opvokset omkring Øster Hornum, hvor han havde tjent hos en familie siden seksårsalderen. 
Før købet af ejendommen på Præstevangen havde han været husmand i Volstrup, hvor han 
efter giftermålet i 1902 havde boet sammen med sin anden hustru Else, født Jensen i Fren-
drup, og deres tre små børn Søren, Anna og Jenny. Samtidig med salget af ejendommen i 
Volstrup solgte han også det hus i Øster Hornum, han havde arvet efter den familie, han hav-
de tjent hos siden seksårsalderen. Prisen for ejendommen på Præstevangen var 9450 kroner, 
hvoraf 3450 kroner var for løsøret. Ingvard betalte 800 kroner kontant, mens 5500 stod som 
prioritetsgæld i Nibe Sparekasse, og resten stod til senere betaling med svigerfaderen gårdejer  

Else Kristoffersen 

Søren Jensen i Frendrup som kautionist. Med i købet fulgte 
andel i Øster Hornum Mejeri og en forpligtelse til at lade na-
boen Niels Hansen på naboparcellen 1f fortsat have vandind-
vindingsret fra den fælles vandforsyning fra et kildevæld pla-
ceret et stykke oppe i bakkerne vest for Ingvards staldbyg-
ning. Samtidig blev det fastslået at begge parter var forpligti-
get til at deltage i vedligeholdelse af kildevældet og rørled-
ningerne derfra, og at ejeren af 1 k ikke måtte foretage sig 
noget, der kunne ødelægge kildevældet eller gøre vandet der-
fra ringere. 
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Kastanjetræet ved indgangsdøren 
Da Ingvard og Else Kristoffersen flyttede ind, medbragte hun et lille kastanjetræ i en urtepot-
te; efter sigende fra et stort kastanjetræ på hendes forældres ejendom. Hun plantede kastanjen 
lige syd for indgangsdøren i gavlen i stuehuset. Træet voksede støt og roligt, og står nu som 
100-årig stadig på sin plads som et meget stort og flot træ, der er vokset langt op over tagryg-
gen. Barnebarnet Kaj husker fra sin tidlige barndom at træet under et kraftigt tordenvejr blev 
ramt af et lyn, hvorved der flænsedes nogle meget store grene af træet. 
 

Ejendommen efter udvidelsen, maleri fra omkring 1925 

Ikke så mange år efter at have 
overtaget ejendommen blev 
den udvidet, idet stalden for-
længedes med 53 kvadratme-
ter mod nord. Her indrettedes 
stald til tre heste og rum til 
kalve og svin.  
 
Som den øvrige staldbygning 
blev tilbygningen forsynet 
med brandloft. 
 

 
Elses død og tiden derefter 

Anna, Jenny og Søren cirka 
1920 

Imidlertid skete det forfærdelige, at Else døde allerede i 1923. 
Tilbage stod Ingvard med tre børn og bedriften, der skulle 
passes fra morgen til aften året rundt. Hvordan han overkom 
det hele, kan være svært at forstå. Så vidt vides klarede han og 
de tre børn, der på den tid moderen døde var henholdsvis 12, 
14 og 16 år gamle, ved fælles hjælp bedriften. 
 
I 1934, da Anna og Jenny flyttede hjemmefra, blev der dog 
ansat en husbestyrerinde til at klare hus og hjem. Det var Ju-
lie, som vi snart kommer til at høre mere til.  
 
Foruden bedriften på Præstevangen blev yderligere tilkøbt en 
parcel i Hæsum Mose, hvor der blev gravet tørv til at fyre 
med i ovn og komfur. Sandsynligvis skete købet allerede un-
der første verdenskrig, hvor privat tørvegravning blev meget 
almindelig. På et tidspunkt efter krigen blev der installeret en 
petroleumsmotor i en lille tilbygning syd for laden til at træk-
ke kværn, hakkelsesmaskine og de andre maskiner, der kræ-
vede større trækkraft. Denne motor blev overflødig, da der i 
1941 kom elektricitet til ejendommen i forbindelse med opfø-
relsen af det nye stuehus. 

 
Søren Kristoffersen overtager bedriften 1935 – og bliver gift med Julie 
Det ældste barn, Søren Kristoffersen, tog del i arbejdet og overtog efterhånden det meste. I 
1935 blev det besluttet, at den hjemmeboende Søren skulle overtage bedriften. Sørens gradvi-
se overtagelse fik som logisk konsekvens, at han i marts 1935 købte ejendommen af sin nu 
65-årige far med alt tilhørende såsom besætning, inventar, maskiner og avlsredskaber, sæd, 
avl, afgrøde, gødning og ildebrændsel. Det eneste der ikke indgik i handlen var faderens  
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Julie og Søren Kristoffersen 
blev gift juni 1935 

private indbo. Tillige overtog Søren faderens andel i Øster 
Hornum Andelsmejeri. Købsprisen for hele herligheden blev 
sat til 18.500 kroner; heraf de 6.500 kroner for løsøret. Alle-
rede i juni 1935 blev han gift med husbestyrerinden Julie, som 
jo var kommet til huset året før. 
 
Aftægtskontrakt 
Nu var det jo sådan at på den tid var det almindeligt, navnlig i 
landdistrikterne, at de ældre blev boende på ejendommen og 
at der blev indgået en aftægtskontrakt, der forpligtede den 
unge generation til at tage sig af den ældre. En sådan kontrakt 
blev også indgået her i forbindelse med handlen. Kontrakten 
lyder i sin helhed sådan: 
 
Køberen og fremtidige ejere af den herved solgte ejendom er 
forpligtede til uden vederlag at levere mig, så længe jeg lever, 
bolig og ophold på ejendommen, således at der overlades mig 
til min udelukkende rådighed et værelse med varme, kosten 
ved ejerens bord, vask og renholdelse, pleje og pasning i syg-
domstilfælde samt linned og gangklæder. Jeg har ret til når  

som helst af fraflytte ejendommen og da i stedet for aftægten at forlange 2000 kroner, der vil 
være at udbetale mig portofrit og skadesløst samtidig med at jeg fraflytter ejendommen, dog 
tidligst to måneder efter at jeg har meddelt ejendommens ejer min beslutning om at fraflytte. 
 
Til sikkerhed for skadesløs opfyldelse af foranstående aftægt, hvis kapitalværdi ansættes til 
2000 kr., meddeles mig, sælgeren, 3. prioritets panteret i den solgte ejendom med tilbehør 
oprykkende i henhold til lovgivningens bestemmelser næst 10.000 kroner til Husmandskredit-
foreningen og pantebrev til Østerhornum Sparekasse for 3000 kroner til årlig rente 4½ % og 
med halvårlige afdrag. Nærværende skøde begæres tinglyst og noteret på ejendommen som 
pantstiftende i så henseende. 
 
Nyt stuehus i 1941 

Det nye stuehus blev bygget øst for avlsbygningerne og laden 
blev forlænget mod vest 

Søren og Julie fik i de følgen-
de år i alt tre børn, nemlig 
Kaj, Else og Arne. Pladsen i 
det lille hus blev efterhånden 
for trang, og da økonomien 
også må have hængt sammen 
på en rimelig måde, blev det 
besluttet at bygge et fritlig-
gende stuehus øst for de op-
rindelige bygninger. Selv om 
det var krigstider må det på 
dette tidspunkt stadig have 
været muligt at få de fleste 
byggematerialer. Dog kunne 
der ikke skaffes zink til tag-
renderne, så de nøgne tagren-
deholdere sad og strittede 
formålsløst ud fra tagdryppet 
stadig mange år senere. Det  
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Ingvard Kristoffersen arbejder med kurvefletning i sin stue 

ny grundmurede stuehus var 
større end det gamle, nemlig 
på 88 kvadratmeter samt et 
kammer på loftet. Huset be-
stod, foruden nævnte lofts-
kammer, af stue, sovekam-
mer, køkken, entre i gavlen 
mod nord ved den ”fine” ind-
gang og en separat stue med 
egen indgang fra bryggerset 
og dør direkte til spisestuen til 
aftægtsmanden Ingvard. Her 
arbejdede han flittigt med at 
binde halmkurve af forskellig 
slags til brug på stedet og til 
salg til andre. Under hele 
køkkenet udgravedes en kæl- 

der til opbevaring af madvarer og andet. I forbindelse med opførelsen af stuehuset optog Sø-
ren Kristoffersen et statslån på 3000 kroner, og i den forbindelse måtte Ingvard acceptere at 
hans prioritet rykkede en tand tilbage. Hvad der før havde været bolig, blev herefter omdannet 
til lade. 
 

Søren med heste spændt for selvbinderen 

I løbet af 1950’erne blev der foreta-
get yderligere udvidelser af bygnin-
gerne, idet laden blev forlænget 
mod vest, hvor der blev indrettet et 
stort rum til høns, som Julie stod for 
pasningen af. Mange har i tidens 
løb haft ærinde på ejendommen for 
at købe æg fra Julies hønsehold. 
Endvidere blev der bygget en gara-
ge og i dens forlængelse et lille 
maskinhus, der lige var stor nok til 
en lille traktor. 
 

Datteren Else med heste spændt for vognen med det 
høstede korn 

Ingvard døde i 1962 og ejendom-
men blev drevet videre som ethvert 
andet mindre husmandssted til slut-
ningen af 1970’erne, hvor Søren og 
Julie var ved at komme op i årene. 
Gradvist blev aktiviteterne droslet 
ned, og efter Sørens død 1981 flyt-
tede Julie også fra stedet til en min-
dre bolig i Øster Hornum. I 1982 
blev jorden solgt fra til en nabo og 
bygningerne solgt til almindelig 
beboelse med kun det jordtilliggen-
de på godt 4000 kvadratmeter, som 
bygningerne stod på. 
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Vagn Lyngberg Andersen, flygtning i eget land 
 

Vagn Lyngberg Andersen 
1941 

Vagn Lyngberg Andersen (født 1920 i Sørup på Stokkilde-
gård, død 1996 i Aalborg),  fortæller om sit virke som politi-
mand under besættelsen 1940 til 1945. Fortællingen blev op-
taget på bånd 5. maj 1985 og nedskrevet marts 2012 af redak-
tøren. 
 
Billederne, der illustrerer fortællingen, er alle hentet i Vagn 
Lyngberg Andersens fotoalbum. 
 

 
I anledning af fyrretyveårsdagen for Danmarks befrielsen den 5. maj 1945 har jeg indtalt dette 
bånd. Jeg kalder det et erindringsbillede. Jeg er forhenværende politimand og nu pensioneret 
efter 41 års aktiv tjeneste i det danske politi. Jeg er blevet bedt om at fortælle, hvordan jeg 
oplevede tirsdag den 19. september 1944, en dag, som vil stå som den mørkeste dag i politiets 
historie. Besættelsesmagtens skammelige overfald og afvæbning af det danske politi. Borger-
nes sidste bolværk mod besættelsesmagten var faldet.  
 

Christian X rider ind ad porten til residenspalæet mens Vagn 
Lyngberg Andersen står vagt til højre 

Jeg vil dog først kort gøre 
rede for, hvordan det gik til, 
at jeg blev politimand. Jeg er 
født og opvokset på landet i et 
godt dansk hjem i et fri- og 
højskolemiljø. Jeg var land-
mand til mit nittende år. I 
1939 blev jeg indkaldt til af-
tjening af min værnepligt ved 
den Kongelig Livgarde, hvor 
jeg trods mange gode oplevel-
ser, oplevede den bitterste dag 
i mit liv, tyskernes overfald 
og besættelsen af Danmark 
den 9. april 1940. 

 
Jeg blev hjemsendt fra Livgarden i 1941. Nogle dage før hjemsendelsen var der på Garderka-
sernen foredrag af en københavnsk politimand, der fortalte om politiets arbejde og opfordrede 
os til at søge stilling i politiet, idet man manglede personale. Jeg søgte derefter stilling i politi-
et, idet jeg havde fattet interesse for opgaven, selvom det blev under de meget vanskelige for-
hold, som besættelsen medførte. I vinteren 1941-42 var jeg elev på Støvring Højskole, blandt  
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 Støvring Højskole vinteren 1941-42. Stærmose ses med bril-
ler midt i billedet, Vagn står nr. tre fra højre med  åben krave 
 

andet for at får opfrisket mine 
skolekundskaber. Forstande-
ren Robert Stærmose var en af 
de mange gode, danske 
mænd, der var modstands-
mand fra besættelsens første 
dag, hvilket han senere måtte 
lide under, idet han en tid var 
fængslet som gidsel af Gesta-
po, det tyske sikkerhedspoliti 
og senere måtte flygte til Eng-
land. På skolen var der blandt 
andre en anden brav mand, 
lærer Peter Seegert; han var 
sønderjyde. Sammen med 
forstanderen og lærerne op-
førte eleverne sidst på vinte-
ren et illegalt skuespil, Niels 

Ebbesen, af digter-præsten Kaj Munk, der som bekendt blev myrdet af Gestapo for sin mod-
stand mod besættelsesmagten.  
 

Vagn Lyngberg Andersen til 
højre da han gjorde tjeneste 
ved Vejle 

Som sagt havde jeg søgt om ansættelse i politiet, og jeg var jo 
endnu ikke blevet 23 år, hvilket var et af kravene for at blive 
ansat, men til trods herfor fik jeg meddelelse om at give møde 
hos rigspolitichefen på Politigården 1. december 1942. På 
grund af forholdene var der travlhed med ansættelserne, og 
dette bevirkede, at jeg efter et kun tre ugers kursus på Politi-
skolen skulle til at arbejde på egen hånd. Det var en særdeles 
vanskelig opgave for en ung mand, idet man jo skulle være en 
slags formidler af orden og beskytter af befolkningen, der 
både viste passiv og aktiv modstand overfor besættelsesmag-
ten.  
 
Det første års tid bestod nærmest kun af bevogtningsopgaver i 
henholdsvis Helsingør, Vejle, Kolding og Hobro, hvor jeg i 
cirka to måneder havde tjeneste ved jernbanebevogtningen i 
Arden. 
 
Det er klart, at man som politimand havde mange dramatiske 
oplevelser. I dagene omkring den 29. august 1943, hvor ty-
skernes terror mod den danske befolkning rigtig tog fart, var 
jeg fra Hobro kommanderet til tjeneste i Aalborg, hvor der var 
uroligheder, der blandt andet var opstået i forbindelse med 

begravelsen af frihedskæmperen Niels Erik Vangsted, hvis mindesten i Skørping formentlig 
alle nordjyder kender. 
 
Den 15. december 1943 flyttede jeg til Aalborg, idet jeg efter ansøgning blev ansat ved Aal-
borg politi, hvor jeg forrettede tjeneste de næste fyrretyve år, dog afbrudt af forskellige skole-
ophold på politiskolen i København og den politiløse tid fra den 19. september 1944 til befri-
elsesdagen den 5. maj 1945. 
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Under jorden som flygtning i eget land 

Vagn Lyngberg Andersens 
legitimationskort som reser-
vebetjent i Aalborg dateret 1. 
maj 1944 

Den 19. september 1944 var ligeledes en af besættelsestidens 
sorte dage; den brutale besættelsesmagt var ikke skånsom. Jeg 
var tjenestefri og opholdt på om formiddagen på mit pensio-
nat, Stenhuspensionatet i Jens Bangs Stenhus. Der var ikke 
langt til den daværende politigård i Slotsgade, hvor jeg skulle 
møde i tjeneste klokken 14.  
 
Klokken cirka 11 forlod jeg pensionatet og på cykel kørte jeg 
mod min bopæl på Østerbro. Til alt held var jeg i civil på-
klædning, for da jeg passerede Nytorv, bemærkede jeg på 
afstand, at tyskerne havde spærret Nytorv ved Østerågade, 
hvor de havde etableret maskingeværstillinger. Nytorvs mod-
satte ende udmundede i Slotsgade ud for politigårdens facade 
og hovedindgang. Jeg standsede straks, idet jeg skønnede, at 
der foregik noget unormalt. Næsten i samme øjeblik var der 
en herre, der formentlig kendte mig, der henvendte sig til mig 
med ordene: ”Se nu at komme væk. De, tyskerne, har lige 
stormet politigården”.  
 
Jeg kørte omgående tilbage til pensionatet, hvor der opholdt 
sig nogle kollegaer. Vi drøftede situationen, og vi blev enige 
om at forsvinde. 
 

Sammen med to af kollegaerne kørte vi på vores cykler sydpå ad Sønderbro og Gugvej, hvor 
vi advarede andre kollegaer, der havde øvelse med CB’er, de såkaldte føl, unge værnepligtige, 
der var indkaldt til hjælpetjeneste.  
 
Jeg, der havde værelse i en ejendom på Østerbro hos et ældre ægtepar, ændrede planer og 
forlod mine kollegaer, idet jeg kørte tilbage til min bopæl for at fjerne forskellige kompromit-
terende dele. Her blev jeg modtaget af næsten alle ejendommens beboere, som var meget 
chokerede og rystede over det skete. Det var gået som en løbeild over hele Aalborg, at politiet 
var blevet overfaldet og afvæbnet af tyskerne.  
 
Under mit korte ophold på bopælen bevogtede ejendommens beboere indgangene til ejen-
dommen, og det var med deres bekymrede miner og gode ønsker, at jeg igen forlod min bo-
pæl. 
 

Guldbæk Skole, hvor Vagn Lyngberg Andersen 
først søgte hen på sin flugt fra Aalborg  

Hvad gør man, når man er i knibe; hvad er 
mere naturligt, end at man søger mod sit 
hjem. Jeg cyklede derfor mod syd ad Hobro-
vej, men inden jeg endnu var kommet helt ud 
af byen, blev jeg overhalet af en lang tøm-
mervogn, en sættevogn fra Rold Skov Sav-
værk. Til min store forbavselse kørte vognen 
ind foran mig, og chaufføren steg ud af fø-
rerhuset og spurgte, om jeg ville køre med. 
Tilbuddet blev selvfølgelig modtaget med 
tak. Det viste sig, at han allerede havde en  

 



 12

Vagn Lyngberg Andersens fødehjem Stokkil-
degaard i Sørup 
 

kollega som passager i førerhuset. Da vi var 
ved at læsse min cykel, kom der imidlertid en 
anden kollega cyklende sammen med sin kone 
og lille søn. Da de agtede sig til Skørping, og 
vi ikke alle kunne være i lastmotorvognens 
førerhus, fortsatte jeg på min cykel til Guld-
bæk Skole, hvor jeg kendte lærer Nielsen og 
frue. Jeg blev vel modtaget, og lærer Nielsen 
formidlede kontakt til mine forældre i min 
fødeby. Jeg tog derefter chancen og cyklede 
videre til mit hjem. Sammen med mine foræl-
dre og søskende drøftede jeg situationen. 

Broderen Jens Eriks nybyggede gård Uglehøj 
lidt syd for Sørup 
 

Jeg turde dog ikke opholde mig hos mine 
forældre om natten, og vi blev enige om, at 
jeg skulle bo hos min ældre bror, hvorfra der 
var gode flugtmuligheder til en nærliggende 
skov.  
 
Alle danske havde under besættelsen udstedt 
et legitimationskort. Da mit lød på at jeg var 
politimand, skulle jeg jo gerne have mig et 
nyt. Dette skaffede min far næste dags for-
middag hos den daværende kæmner Lorent-
zen i Støvring, der udstedte mig et falsk kort. 
 

Jeg var nu nogenlunde garderet, men jeg turde dog ikke opholde mig i det Nordjyske, hvor jeg 
var for godt kendt. Husk på de få danske nazister og andre danske medløbere, de såkaldte 
stikkere; dem skulle man vogte sig for. 
 
Senere blev jeg bogsælger for Knud Engsigs boghandel i Aalborg, hvor jeg fik en mappe med 
kolportagebind, hvilket var en udmærket camouflage. Da mine forældre den næste dag skulle 
til Ellidshøj, kørte jeg med dem, og fra Ellidshøj rejste jeg med tog til Århus, hvor jeg i Viby 
tilbragte nogen tid hos nogle venner af mine forældre.  
 
Derefter var jeg i nogen tid hos bekendte udenfor Randers. Men efterhånden fik vi underjordi-
ske kolleger kontakt med hinanden, og vi indtrådte i en underjordisk politistyrke, der blandt 
andet gjorde sig klar til befrielsesdagen. 
 
Da vi fortsat kunne risikere anholdelse af Gestapo, og derved risikerede at blive deporteret til 
deres rædselslejre i Tyskland, blev vi vaccineret mod forskellige sygdomme, som vi kunne 
pådrage os i disse lejre. Vaccinationen blev foretaget på illegal vis. Jeg fik mine vaccinationer 
hos en læge i Aalborg, der beredvilligt havde stillet sig til rådighed. 
 
Ved aktionen mod Aalborgs politi blev én kollega dræbt og 94 anholdt og deporteret til tyske 
koncentrationslejre, hvor flere døde og mange fik livsvarige mén. Kollegaen, der blev dræbt, 
havde portvagt. Han blev dræbt af en maskinpistolsalve, da han ville slå alarm. 
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Efter krigen holdt det aalborgensiske politi en mindehøjtidelighed på Nørre Sundby Kirke-
gård, hvor den dræbte politibetjent var begravet 
 
Om optakten til tyskernes overfald og afvæbning af politiet var formentlig begrundelsen den, 
at det efterhånden blev dem klart, at mange politifolk var engageret i modstandsbevægelsens 
illegale arbejde ved sabotagehandlinger og våbennedkastninger. Ligesom en velbevæbnet 
politistyrke kunne være en trussel mod tyskerne ved en eventuel allieret invasion. 
 

Politiet er tilbage i Aalborgs gader maj 1945 

Jeg var én af de heldige, der 
kom igennem de fem lange, 
mørke besættelsesår uden en 
eneste fysisk skramme. Jeg vil 
slutte med at ikke jeg alene, 
men alle kollegaer, der måtte 
gå under jorden den 19. sep-
tember 1944, mødte en fanta-
stisk hjælpsomhed og forstå-
else i befolkningen, der uden 
tøven var med til at dække os 
for besættelsesmagten. Og 
den 5. maj 1945, da vi igen 
kom frem i lyset, blev vi 
overvældende modtaget af 
befolkningen. 

 

Vagn Lyngberg Andersens 
frihedskæmperarmbind 

Vagn Lyngberg Andersen var aktiv på nedkastningsstedet 
”Stella” beliggende Albæk Hedehuse med dansk nummer 
201.   
 
Der blev fra allieret side fløjet to gange, nemlig natten mel-
lem 3. og 4. april 1945 og natten mellem 10. og 11. april 
1945. Begge gange med en vellykket nedkastning til følge. 
Den 3. april var det B24 44-49357 med piloten Munn og 
10. april B24 42-94819 med piloten Brenner. Begge fly fra 
858 Sqn USAAF. 
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Sigfred Jacobsen fortæller om Elinelund Mejeri 
 

På grund af øget import af billigt korn fra først og fremmest USA faldt kornpriserne på ver-
densmarkedet drastisk i løbet af 1870’erne. Det medførte at dansk landbrug løb ind i en krise, 
som man kun ved en omlægning af produktionen kunne komme ud af, for det kunne ikke lade 
sig gøre at konkurrere med priserne på det importerede korn, hvorimod man så muligheder 
for at producere animalske produkter til eksport. Her var det først og fremmest eksporten af 
smør til England, man rettede blikket imod. Den hidtidige produktion af smør havde foregået 
dels på hjemmebasis, dels på mindre mejerier på herregårdene. Hverken kvaliteten eller 
mængden af det producerede kunne tilfredsstille det engelske marked, så der måtte ny produk-
tionsmåder på banen, og her var det tanken om andelsmejerier opstod med rygstød i højsko-
lebevægelsen og den heraf følgende selvbevidsthed i landbefolkningen. 
 
Det første andelsmejeri blev bygget i Hjedding i Vestjylland i 1882. Idéen spredtes som en 
sand ”mejerifeber” over det meste af landet i de følgende få år, så i 1890 var der bygget 800 
andelsmejerier. I vores området blev Elinelund i Støvring bygget i 1888, Suldrups Stenshøj i 
1890 og Øster Hornum Mejeri i 1892. I 1909 fulgte Aarestrup efter. Som næste bølge af ny-
dannede mejerier fik Byrsted sit mejeri i 1926, Sønderup sit i 1931 og endelig som det sidste 
Kirketerp i 1935. Denne struktur holdt til slutningen af 1960’erne, hvorefter det gik rask til-
bage, idet mejerierne i Byrsted, Kirketerp og Aarestrup lukkede 1967, Stenshøj i 1972, Sønde-
rup i 1974, Øster Hornum ved udgangen af 1979, mens Elinelund først bukkede under 1985. 
Hermed var en 100-årig epoke slut i vores område. 
 
Sigfred Jacobsen fortalte maj 2012 om sit virke som mejeribestyrer på mejeriet Elinelund i 
Støvring. John Hardy Nielsen interviewede. Det fortalte er efterfølgende aflyttet og nedskrevet 
af Niels Nørgaard Nielsen. 
 

Elinelund Mejeri 1962 

Jeg kom til Støvring 1. april 
1959. I december 1958 søgte 
man en ny mejeribestyrer til 
Elinelund Mejeri i Støvring. 
Jeg var på det tidspunkt meje-
ribestyrer på et mejeri nede 
ved Århus med en mælke-
mængde på godt tre millioner 
kilo med en forholdsvis stor 
osteproduktion og smørpro-
duktion, men jeg ville godt 
videre frem til et mejeri, der 
havde en endnu større pro-
duktion og større indvejning. 
Jeg søgte pladsen på Eline-
lund Mejeri, og den 13. januar 
blev jeg inviteret til Elinelund 
Mejeri af formanden for be- 

styrelsen og skulle møde ham plus den øvrige bestyrelse og tage min kone med, og efter at vi 
havde snakket lidt, blev jeg tilbudt at få pladsen fra 1. april. Vi tænkte jo lidt over det, men 
sagde ja tak til det.  
 
Jeg glædede mig jo til at komme til et sted, hvor produktionen var næsten tre gange så stor. 
Elinelund indvejede godt otte millioner kilo mælk og havde en osteproduktion på tre millioner 
kilo. 
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I forbindelse med at man havde opslået stillingen i 1958, da havde der været 113 ansøgninger, 
og af de 113 ansøgninger udtog bestyrelsen ni, hvoraf hver især skulle udtage én mand. Man 
blev så enige om at leje en bus og køre rundt og besøge de ni forskellige mejerier for at se 
hvordan mejerierne så ud, der hvor ansøgerne var bestyrere på det tidspunkt. Turen startede i 
Øster Tørslev og så helt ned til Sydfyn, en todages tur, de havde. Dengang da foregik det på 
den måde, at når man søgte en bestyrer, så var der sommetider over 150 ansøgere, og grunden 
var jo, at man efter uddannelsen på mejeriskolerne gerne ville have en plads som mejeribesty-
rer, for så var man sikret sig en bolig med lys og varme og hvad der til hørte resten af ens liv, 
regnede man jo med. 
 
Jeg aftalte så med tre af de folk, der arbejde på mejeriet, at de skulle blive, men cirka fjorten 
dage før jeg skulle tiltræde pladsen den 1. april 1959, fik jeg besked fra to af dem, at de havde 
fået andre pladser. Det var jo ikke så rart, når man kun havde fjorten dage til at fat i nogen ny, 
men jeg fik fat i en to-tre stykker og lånte ved en kollega én også, så vi kunne komme i gang. 
 
Fjorten dage før jeg skulle tiltræde blev jeg ringet op af mejeribestyrer fra Store Brøndum 
Mejeri. Han havde også søgt pladsen. Han gratulerede mig, men han ville også lige gøre mig 
opmærksom på, at der var sådan en uro i kredsen på Elinelund, så man sagde, at man var lige 
ved at komme op at slås, når man mødte de to grupper. Grunden til den uro var, at min for-
gænger og så en tidligere formand havde haft en retssag sammen. Min forgænger havde be-
skyldt min tidligere formand for at være værnemager. Han havde nok den største gård i Støv-
ring, og på det tidspunkt havde han også en købmandsforretning i Aalborg. Det resulterede i, 
at han ikke ville finde sig i at blive kaldt værnemager, så han meldte ham. De kom for en 
dommer i Nibe, og min forgænger blev dømt til at skulle betale den tidligere formand 4000 
kroner. Så skal man jo tænke på, at det var i 1957, altså to år før jeg kom. Den sag havde sim-
pelthen splittet mejerikredsen op i to. Det var så det, men det værste var at bestyrelsen også 
var splittet op i to grupper; en femmands gruppe og en firemands gruppe. Jeg kunne jo godt 
mærke med det samme, da jeg kom, at der nok ville blive problemer. Jeg satte mig så for, at 
det første, jeg ville gøre når jeg kom om morgenen, var at jeg ville, efterhånden som mælke-
kuskene kom, gå over og give dem hånden og sige ”Go’daw” til dem. Men af de 23 mælkeku-
ske, var der de 22 af dem, der, når jeg kom, vendte sig om og gik. Der var kun én, der kom af 
sig selv og gav mig hånd og bød mig velkommen til Elinelund Mejeri og til Støvring. Så var 
jeg jo klar over, at der var spændinger på.  
 

Smørkernen på Elinelund Mejeri 1955 

Det meste af smørret, vi producere-
de, blev pakket i Englands-pakker, 
Lurmærke-pakker til England. Jeg 
syntes godt nok, at pakkemaskinen 
så så mærkelig ud, og den første 
dag, da vi skulle til at starte op, 
fandt jeg ud af at pakkemaskinen 
var skilt ad fra A til Z. Jeg havde 
aldrig set sådan en maskine, så jeg 
ringede til min kollega i Skørping. 
Han havde også sådan én og jeg 
spurgte ham, om han kunne hjælpe 
mig. Det kunne han godt, så han 
kom over. Han sagde, da han så 
maskinen: ”Det der ser s’gu håbløst 

ud. Nu kører jeg hjem, og så ringer jeg til fabrikken i Tyskland og får den montør, der kører i 
Danmark til at komme omgående, for det er kun ham, der kan samle den igen”. Det var jo 
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frygteligt. I løbet af et døgns tid så kom han og rystede på hovedet. Der gik to dage, inden han 
fik den til at køre. Sådan var det hele vejen igennem.  
 
Jeg fandt også ud af, at vi havde også to køleanlæg, men der var ingen af dem, der kunne kø-
re, så jeg sendte bud efter en ingeniør fra Gram, som lavede kølemaskiner til mejerier den 
gang. Han skulle lige gå dem igennem. Den ene, sagde han, kunne han godt reparere, men det 
ville blive dyrere end at købe en ny, og at det også ville være dyrt at få den anden repareret. 
Vi lod så den ene reparere, og købte så en ny.  
 

Ejner Buus-Pedersen 

Hver gang vi havde bestyrelsesmøde og skulle bestemme en 
eller anden investering, så sad de to grupper, femmandsgrup-
pen og firemandsgruppen simpelthen og lurede på hinanden, 
om de kunne komme til at slå ned på hinanden. Jamen, det 
lyder jo helt utroligt, men sådan var det simpelthen. Når de 
kom, så kom der enten fire mand ind på én gang eller også 
kom der fem mand ind på én gang. Det var ikke sådan, at man 
kom blandet ind. Hver gang jeg havde forelagt et eller andet, 
vi skulle bruge penge til, så sad de og ventede på, hvem der 
ville starte. Men så havde vi vores tidligere sognerådsformand 
Ejner Buus-Pedersen. Når vi så havde siddet et stykke tid, så 
begyndte han at snakke om køer, grise og marker og forskel-
lige ting, og så kom diskussionen jo alligevel i gang, og når de 
så havde diskuteret lidt, så sagde Ejner: ”Ja, du kan godt føre 
til protokol, at det er vedtaget det der”. Det gjorde han gang 
på gang. Sådan gik det første halve år; det var et helvede at 
være der. Vi snakkede flere gange, om vi skulle tage og pakke 
vores klude sammen og rejse, men hvor skulle vi rejse hen. 

 
Dengang var der jo dyrskue i Støvring, og vi blev inviteret til dyrskuemiddag af landbofor-
eningen og skulle komme og spise, og det var vi da glade for at skulle komme derop, og vi 
var ikke mere end lige kommet i gang, så kom serveringsdamen og sagde, at jeg omgående 
skulle komme hjem: Mejeriet det brændte! Jeg skyndte mig så at komme hjem. Det var et 
gammelt tørveskur, der brændte, men der var blevet indrettet emballagerum derinde. Vi havde 
jo lige fået emballage hjem om morgenen for en 20 til 30.000 kroner, og  det brændte selvføl-
gelig med. Næste dag skulle jeg jo så til at se efter forsikringspolicer, men det var ikke forsik-
ret. Så begyndte man jo også at diskutere det; hvem havde så skylden for det, for man kunne 
jo godt se at jeg ikke kunne regne med andet end at forsikringsforholdene var i orden, når jeg 
kom. Det var så to tidligere formænd, den ene fra Sørup og så ham, der havde haft retssagen 
mod min forgænger, som beskyldte hinanden for at det var ordnet mens de var formænd. 
Grunden til at det brændte var, at der i de fire hjørner var stillet nogle varmelamper op, og da 
man fik tilladelse til at bruge tørveskuret til emballagerum, havde man forlangt, at der skulle 
nogen skærme op, så emballagen ikke kunne vælte over i varmelamperne, men skærmene var 
blevet fjernet. Hvordan de var blevet fjernet, var der ingen der vidste. Min forgænger blev 
afhørt af politiet, for det var jo sket i hans tid, og så blev der også en sag ud af det. Der var jo 
ikke noget at gøre ved det, brændt det var det, og der var ikke andre end mejeriet til at tage 
tabet på den sag. 
 
Vi kom så hen på efteråret i 1959. På mejeriet havde vi dengang to generalforsamlinger, en 
om foråret og en om efteråret, og jeg kan huske da vi skulle have det om efteråret, da havde 
man jo hørt så mange rygter, men hvad var sandt og hvad var ikke sandt. På dagen for gene-
ralforsamlingen da ringede en af vores leverandører, Per Rytter, klokken syv om morgenen og 
spurgte, om jeg kunne sætte en time af til ham. Han ville gerne have en snak med mig, og det 
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skulle være nu i formiddag, for der var noget, han gerne ville snakke med mig om inden gene-
ralforsamlingen. Vi aftalte så at han skulle komme, og vi fik en kop kaffe og sad med regn-
skabet. Så sagde han: ”Det punkt og det punkt der vil de slå ned på, og der vil de sige, at det 
har været alt for dyrt, og så skal du også regne med at der bliver kritik af forskellige ting”. Jeg 
var jo glad for at høre det han havde at sige.  
 
Formanden skulle jo så først på generalforsamlingen. Vi skulle jo først have valgt en dirigent, 
og det blev så Niels Christensen fra Grangården, der var sådan en stor stout mand, altid med 
pibe i munden, jeg kan se ham for mig endnu. Han blev også revisor for os i mange år. Først 
aflagde formanden beretning, og så aflagde jeg beretning for sådan at fortælle lidt om, hvor-
dan jeg regnede med at det næste halve år ville gå, og så aflagde jeg regnskabet. Så kom vi 
dertil hvor Niels Christensen spurgte, om der var nogen, der havde nogle kommentarer til 
beretningerne og regnskab, og man kunne ligefrem se, hvordan de sad og ventede, for der var 
jo aldrig nogen, der ville begynde med at kritisere. Herefter går det jo tit stærkt. Men der var 
ikke rigtig nogen, der ville begynde. ”Nå, men er der ingen?”, spurgte Niels Christensen ud 
over forsamlingen nede på kroen, hvor der var så mange som der kunne stoppes ind i salen. Så 
var der én nede bagved, der rejste sig: ”Jo jeg vil da godt bede om ordet”, sagde han så. Jeg 
havde ikke set manden før. Da han fra talerstolen var færdig efter ti til tolv minutter, så var 
der ro på Elinelund fra den dag af. Jeg har aldrig hørt en mand som ham, der skældte de her 
landmænd ud for den måde, de havde opført sig de sidste par år. De kunne simpelthen ikke 
være sig selv bekendt. Man skulle tro, som han sagde, det var en børnehave, man var i.  
 
Da han var færdig spurgte Niels Christensen om der var flere, der ønskede ordet – men det var 
der ikke! Fra den dag af var der ro på Elinelund; da var der ingen problemer. Der blev også 
skiftet ud i bestyrelsen. Heldigvis blev Ejnar Buus i bestyrelsen; det var jeg glad for. 
 
Vores gamle tørveskur med opbevaring af emballagen var jo væk, og det passede jo egentlig 
godt ind i systemet, for vi trængte til noget mere lagerplads, så vi fik vedtaget at bevilget 
100.000 kroner til at bygge noget lagerplads og noget plads til et vaskerum og et udleverings-
rum. Det var også her i begyndelsen af 1960’erne, vi fik installeret indvejningsbånd. 
 

Hestetrukken mælkevogn ved Elinelund 

Da jeg kom, udliciterede man 
mælketurene for et år ad gan-
gen. Det var fra oktober til 
oktober, og det passede jo 
med mejeriets regnskabsår. 
Det foregik oppe på kroen, og 
der kunne alle komme og by-
de ind. Den første gang jeg 
var med til det, syntes jeg det 
var en modbydelig måde. Så 
stod de og hakkede på hinan-
den og bød hinanden ned. Jeg 
syntes det var helt menings-
løst. Året efter var det på 
samme måde, og jeg sagde: 
”Jamen for Søren, lav det da  

om til skriftlige tilbud. Folk kan byde, og så kan de forlange den pris de mener, de skal have 
for det for at det kan gå”. Det andet år havde vi én, der boede ude mod Annerup. Han havde 
kun én hest, og han skulle have en mælketur for at de kunne eksistere. Der var jo mange, der 
skulle sætte mælken ud til vejen og så lavede man en aftale med den pågældende mælkekusk 
om at hente mælken helt oppe ved gården. Sådan var det også med et par gårdmænd helt ude 



 18

ved Ellidshøj på den rute, manden med den ene hest havde kørt. Der var en lang vej oppe fra 
dem og ned til vejen. For den ekstra kørsel havde han hidtil fået et antal tønder korn, men nu 
ville de ikke betale så meget mere. Så kom de også til licitationen og bød ham den her gamle 
mand med den ene hest ned. Pludselig sagde Ejner Buus: ”Nu stopper vi, nu går I ud, og så 
finder I en ordning, for han skal have den mælketur, det ved I jo, så sørg for at give ham nogle 
tønder korn, så han kan være tjent med at køre op til jer hver eneste dag 365 dage om året, og 
så find en ordning og kom ind igen, når I har fået snakket det igennem”. Der gik så en stykke 
tid, og de kom ind igen. Ejner Buus spurgte så om de havde fundet en ordning. Manden med 
den ene hest sagde, at hvis han kunne få det samme som sidste år, så ville han være tilfreds. 
Ejner Buus sagde så, at det lige var blevet regnet ud, hvor mange procent stigning de andre 
havde fået, og at den stigning skulle han også have.  
 

Mejeriet Elinelunds første lastbil 

I 1964 købte mejeriet en last-
bil og kørte selv to af mælke-
turene. Vi havde dobbelte 
spande, så vi havde valle og 
syrnet mælk med ud med det 
samme, så vi kunne læsse det 
af, når vi læssede sødmælken 
på. Vi kunne dagligt nå at 
køre to ture med lastbilen. Vi 
var på det tidspunkt gået over 
til at der skulle afgives skrift-
lige tilbud på mælketurene, og 
så i 1966 da havde vi to mæl-
keruter i Sørup, der ikke kom 
tilbud på. Vi annoncerede så i 
Folkebladet én gang til, men 
der kom stadig ingen tilbud. I 
mellemtiden havde de hidtidi-
ge mælkekuske gået rundt i 
byen og fortalt, at når nu me- 

En af Mejeriet Elinelunds tankbiler 

jeriet kom og bad dem om at 
køre, så skulle de få lov til at 
betale på mejeriet for at få 
hentet mælken. Det havde 
Ejner Buus jo fundet ud af, så 
da vi havde bestyrelsesmøde 
og der ingen tilbud var kom-
met på disse ruter, så sagde 
han: ”Jacobsen, jeg har hørt, 
at der er noget, der hedder 
mælketankvogne, er det ikke 
rigtigt”? Jeg kunne bekræfte 
at der kørte nogle stykker på 
Sjælland og nogle enkelte i 
Jylland. Buus ville vide, hvad 
sådan nogen kostede, og jeg 
kunne sige at jeg ville antage 
at sådan en Scandia ville kos- 

te 160 til 175.000 kroner. ”Nå, men så vedtager vi, at du køber sådan én, for de skal ikke tro, 
at de kan rende sådan rundt med os”.  
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Mælketanke hejses på plads 

Det var jo så i 1966, vi købte den her tank-
vogn og året efter købte vi tre mere og i 1967 
endnu én. Da vi begyndte at køre med de fire 
tankvogne, og mælken kom ind i så store 
mængder, byggede vi i 1967 tankloftet hen 
over passagen. Vi fik bygget en platform mel-
lem skummesalen og ostelageret, hvor vi hav-
de tankene til at stå. Vi havde tre 40.000 liters 
tanke en 70.000 liters tank til at stå deroppe, 
hvor vi så kunne pumpe mælken derop i. Da 
vi skulle have 70.000 liters tanken derop, fik 
arkitekten kolde fødder. Man havde bestilt 
kranen og hele historien og tanken holdt ude i 
gården, og så stoppede arkitekten opstillingen 
af tanken, fordi han var bange for at der var 
noget i vejen med det ene fundament. Man 
gravede så ned under det ene fundament og 
fandt ud af, at det var helt udhulet af en brønd, 
som syren havde taget bunden ud af, og hele  

fundamentet stod på den måde i luften uden nogen understøtning. Så gik der jo fjorten dage 
inden der var understøbt, og tanken kunne komme op. Arkitekten Eskild, som jeg havde kendt 
fra min tid på Balskilde, var en mand med begge ben på jorden. 
 
År for år udvidede vi osteproduktionen, for leverandørerne tog mindre og mindre mælk hjem, 
og så skulle vi have det omsat på en anden måde, så vi udvidede lageret. I den anledning lånte 
vi 400.000 kroner. I 1967 var vi blevet enige om at al mælken skulle hentes i tankvogne. Det 
fik vi vedtaget på generalforsamlingen, og i den anledning skulle vi også låne 400 til 500.000 
kroner. Jeg gik så op til bestyreren i Andelsbanken og sagde, at vi gerne ville låne så og så 
mange penge. Det kunne han jo ikke sådan lige tage stilling til, han skulle først snakke med 
Aalborg. Så ringede han til mig og sagde, at Eriksen i Aalborg først gerne ville snakke med 
mig om det vedrørende de penge vi skulle låne. Jeg kom så derud, og han havde lavet et stort 
regnestykke, og vi skulle have et stort kreditforeningslån, og så kunne vi låne lidt ved dem. 
Jeg sad så lidt og tyggede på den besked. Nej, det går ikke. En produktionsvirksomhed skal 
ikke have langfristede lån, for det var vedtaget, at lånet skulle afdrages på fem år. Det sagde 
jeg til ham. Det vil min bestyrelse ikke gå med til. Eriksen trak lidt på det, men jeg sagde, at 
jeg godt kunne forelægge hans forslag for bestyrelsen, men at jeg kunne sige på forhånd den 
ikke ville gå med til det. Eriksen fastholdt, at hans forslag var det eneste vi kunne få. Jeg kørte 
så hjem og spekulerede på, hvad vi nu kunne gøre. Jeg kørte så ned til formanden Frederik 
Poulsen og forelagde sagen for ham. Vi snakkede om sagen og blev enige om at skrive et brev 
til direktionen for Andelsbanken i København og skriver hvordan det er, og hvad vi skal bru-
ge pengene til, og at det er vedtaget på den ordinære generalforsamling og at vi har 315 til 320 
andelshavere, som garanterer for lånet, da det er vedtaget på generalforsamlingen. Det var 
Poulsen og jeg enige om, så vi skrev et brev, som vi sendte som anbefalet til direktionen for 
Andelsbanken i København. Tre dage efter lå der et brev, hvori der stod at lånet var bevilget. 
Det var alligevel svært at en mand som ham i Aalborg ikke kunne bevilge det lån.  
 
Omkring 1970 fik vi St. Restrup med, og da købte vi den sjette tankvogn, det var den her iso-
leret hvide. Sidst i 1960’erne fik vi en henvendelse fra bestyrelsen ved St. Restrup Andelsme-
jeri, om vi var interesserede i eventuelt at overtage leverancerne derovre fra. Formanden og 
jeg havde så et par møder med bestyrelsen derovre, og blev så enige om, at vi nok kunne 
overtage leverancen, for de ville have deres mejeri lukket. Vi var jo så nødt til at købe en ny 
tankvogn, der jo efterhånden var gået hen og var blevet noget dyre. Vi fik så en der kunne 
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tage noget mere mælk end de her seks tons vi var vant til at køre med. Jeg tror vi kom op på 
otte eller ni tons. Det gav jo en hel del uro, for vi var gået hen og havde lovet dem det uden at 
have taget den øvrige bestyrelse i ed, og der var nogen storleverandører i bestyrelsen, der ikke 
syntes at det var noget at tage sådan husmandsbrug i St. Restrup med, men vi havde jo lovet 
det, så der var ikke noget at gøre. De havde jo nok noget ret i det, for der var nogen af dem, 
der ikke havde ret meget mælk. I løbet en kort periode var de jo halveret i antal derovre, og de 
andre havde fået større produktion, så mælkemængden faldt ikke ret meget. Området omkring 
Svenstrup fik vi i 1970, da der kom en ny konsummælkslov, der sagde at man ikke måtte bru-
ge det samme apparatur til at lave konsummælk og til at lave almindeligt mælk. Det ville jo 
sige, at på Elinelund skulle have helt nyt apparatur til at køre videre. Samtidig fik vi en hen-
vendelse fra Svenstrup, om vi var interesserede i at de kom til at levere mælk til Støvring. Det 
var vi selvfølgelig, men samtidig så havde vi den mulighed at vi kunne lave Svenstrup Mejeri 
om til et rent konsummælksmejeri. Så skulle vi ikke hen og købe nyt apparatur eller noget, så 
kunne vi bruge det, de havde derovre. Derfor flyttede vi hele konsummælksproduktionen til 
Svenstrup og kørte med det fra 1970 til foråret 1984, hvor vi havde vedtaget at sammenslutte 
os med Nordjysk Mejeriselskab. Da vi havde vedtaget det, stoppede vi produktionen i Sven-
strup fordi Akafafabrikken så gerne ville købe bygningerne, fordi de stod foran en stor udvi-
delse, og mejeriet lå i vejen for dem. 
 

 Ostemassen er blevet fast og skæres i tern 

Efterhånden havde vi jo fået 
for lidt kapacitet i osteriet, så i 
1974 trængte vi til en stor 
udvidelse. Vi gjorde så det, at 
vi byggede en helt ny bygning 
ved siden af det gamle osteri.  
Man flyttede de to 5000 liters 
kar fra det gamle osteri ind i 
det nye foruden et nyt tredje 
kar på 7500 liter. De første 
kar vi havde haft da jeg kom 
var på hver 2000 liter. Det ny 
osteri kostede 400 til 500.000 
kroner at bygge. Samtidig fik 
vi nye pressekar og presse-
borde.  
 

Ostelageret 

I 1982 fik vi en henvendelse 
fra Nordjysk Mejeriselskab, 
hvor vi havde et møde med 
formanden og direktøren der-
ude, formanden og jeg, men 
det blev ikke til mere. Vi hav-
de så igen et møde i 1983 og 
herefter blev bestyrelsen enig 
om at indkalde til en ekstraor-
dinær generalforsamling for at 
forelægge for denne, at vi 
havde mulighed for at fusio-
nere sammen med Nordjysk 
Mejeriselskab. Bestyrelsen på 
Elinelund holdt så nogle mø- 
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der om sagen inden den ekstraordinære generalforsamling, hvor der mødte rigtig mange op og 
fik forelagt betingelserne. Vi skulle have den samme pris fra oktober 1983 som Nordjyskes 
leverandører fik. 
 

Mejeribestyrer Sigfred Jacobsen med 
en af de mange præmier Elinelund 
Mejeri fik for god ostekvalitet 

Det har altid været sådan at bymejerierne har kunnet 
give cirka ti øre mere pr. liter end landmejerierne har 
kunnet, og det kunne de i kraft af at de havde mono-
pol, for vi andre kunne ikke køre ind og begynde at 
sælge konsummælk inde i byerne. De havde den 
mulighed, at så snart udgifterne steg, sammenkaldte 
de det der hed mælkeudvalget, der bestod af direktø-
ren, borgmesteren, en rådmand og så et par stykker 
til. Direktøren kom så bare med et regnskab og kun-
ne vise, at nu var udgifterne steget så og så meget, så 
vi skal have så og så meget mere fra den og den dato 
af, og det blev bevilget hver gang, for der var nogle 
gode frokoster i det, så det var nok vanskeligt at gå 
imod det.  
 
Vi skulle så indgå i Nordjysk Mejeriselskab fra ok-
tober 1984. I perioden indtil da skulle Elinelunds 
leverandører have den samme pris som leverandø-
rerne til Nordjysk Mejeriselskab. Der var forskellige 
priser, fordi der var kommet nogen til i mellemtiden; 
de fik jo heller ikke fuld pris, men vi skulle have 
samme pris som de helt gamle producenter til Nord-
jysk Mejeriselskab, og det tror jeg vores leverandører 
var godt tilfredse med. Tanken var så at Elinelund 
skulle være lavet om til et rocquefort-mejeri, som 
man kaldte det dengang, et specialmejeri. Ordet Da-
nablu var jo ikke opfundet endnu. 
 

Danbo fra Elinelund Mejeri 

Men efterhånden som tiden var gået, var Nordjyske 
Mejeriselskab kommet til at eje nogle og 90 % af 
Akafa-fabrikkerne, og de manglede mælk hele tiden, 
og derfor ville det være unaturligt, om vi begyndte at 
investere i en ny produktion og så måske skulle hen-
te mælk langvejs fra til Akafa-fabrikkerne, når vi 
lige så godt kunne køre det direkte til Svenstrup som 
til Støvring. Derfor blev man enige om at lukke Eli-
nelund Mejeri. 
 

 
En af de ting jeg godt kunne lide ved ham der var administrerende direktør på Nordjyske Me-
jeriselskab, det var en ung mand, der var kommet til et par år før, det var at han foreslog at vi 
ventede med at gå over til 1984, så vi havde to regnskabsår, som vi selv kunne køre færdig. 
Fordi som han sagde, hvis det går sådan at vi skal lukke Elinelund, så skal vi jo se, om vi kan 
få så mange af personalet overflyttet til nogen af vores virksomheder, enten i Aalborg, Akafa 
eller Nørager, hvor Nordjyske Mejeriselskab på det tidspunkt ejede halvdelen af. Det resulte-
rede i, at vi faktisk ikke måtte fyre en eneste mand. Alle de der ville, kom i arbejde et eller 
andet sted, og det var jo også meget værd. For mit eget vedkommende fortsatte jeg i Nordjy-
ske Mejeriselskab indtil januar 1989. Jeg kunne godt have fortsat fire måneder mere, for deres  



 22

Elinelund Mejeri rives ned 1985 
 

vedtægter var sådan, at man 
ikke kunne fortsætte efter 
man var blevet 67, og jeg syn-
tes at vinteren før havde været 
så hård, så jeg ville ikke have 
en vinter mere, for jeg havde 
stået for det der hed transport 
med tankvogne og med distri-
butionsvogne og indkøb af 
nyt materiel også. Men jeg 
havde da nogle gode år der-
ude. 
 
Da jeg stoppede på mejeriet, 
kom jeg ned til købmanden i 
Grangården og skulle føre 
hans regnskab. Jeg havde al-
drig været vant til at bruge en 
pc’er, så det passede mig fint, 

Så er det helt slut – skorstenen sprænges 1985 

for han førte det i hånden i 
kassebogen, så det passede jo 
fint.  
 
Men da jeg havde været der 
en måned, kom han og sagde, 
at fra næste måned kommer 
der et anlæg, og det stiller vi 
op der og der, og så kører vi 
det hele over på pc’eren. Så 
gav jeg ham hånden og sagde 
”Tak for den gang, jeg holder 
den dag det kommer ind”. 
”Gu’ gør du ej, du kan bruge 
en regnemaskine og du kan 
bruge en skrivemaskine, så 
kan du s’gu også bruge en  

Herefter var kun oprydning tilbage. Få år efter byggedes 
boliger på stedet – navnet Elinelund blev bibeholdt 

pc’er”, svarede han, og det 
viste sig da også at det kom til 
at gå egentlig nogenlunde. 
Man er jo konservativ.  
 
Grunden til at jeg siden holdt 
hos købmanden var at han 
lejede forretningen ud. 
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Suldrup Maskinfabrik 
 

Charles Johannes Nielsen købte i foråret 1921 
Suldrup Smedeforretning. Stuehuset blev byg-
get i 1922. I 1929 solgte han forretningen til 
Reiner Poulsen.  
 

Suldrup Maskinfabrik blev grundlagt 1. april 
1940 af Peter Holland. Den startede i smed-
jen, i dag Hjedsbækvej 345, og blev drevet 
som en almindelig landsbysmedje. På billedet 
ses han med hustruen Karen. 
 

I 1946 købtes fabrikken på Hjedsbækvej 349. 
Der blev fremstillet landbrugsmaskiner, 
blandt andet kartoffeloptagere, gummivogne, 
kraftoverføringsaksler og vogne for elmoto-
rer. 
 

Først i 1950’erne stoppede produktionen af 
maskiner. Herefter overgik aktiviteterne til 
salg og reparation af landbrugsmaskiner. 
 
 
 

Suldrup Maskinforretning 1990. Suldrup Maskinforretning umiddelbart før 
lukning og nedrivning i 2012. 

 
1984 døde Peter Holland, og sønnen Søren Holland overtog fabrikken og ændrede navnet til 
Suldrup Maskinforretning. I 2004 solgtes til Karsten Nielsen.  
 
15. februar 2012 flyttedes i nye lokaler på Hjortholmvej og alle de gamle bygninger blev revet 
ned. 
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Kisterne kom fra Randers 
I bogen ”Historien bag ”Flyverstenen” i Torstedlund Skov”, som Arkivet udgav sidste år, 
står der at kisterne til de 11 dræbte flybesætningsmedlemmer blev leveret fra Aalborg. Den 
oplysning er ikke korrekt. 13. januar 2012 blev Arkivet kontaktet af Knud Risager, der i tele-
fon fortalte om, hvordan han som ung havde været med til at levere kisterne ude i skoven søn-
dag den 15. juni 1947. Hvad han fortalte blev under samtalen nedskrevet og det skrevne efter-
følgende tilrettet og godkendt af Knud Risager. 
 
Jeg er født i Hobro 7. januar 1932 og opvokset i samme by. Min far var slagtersvend og ville 
jeg skulle i lære. Jeg arbejdede først som arbejdsdreng i en slagterforretning som 14-årig. 
Helst ville jeg herefter i lære som automekaniker, men på den tid, i 1946, var der ingen mu-
lighed for sådan en læreplads. Derfor blev jeg snart efter ansat som arbejdsdreng hos møbel 
og ligkistefirmaet Folke Larsen i Hobro. 1. november 1947 kom jeg i lære hos møbelsnedke-
ren. 
 
Jeg kan, på trods af at jeg nu er firs år, stadig huske det meste af forløbet ved leveringen af de 
11 kister til de omkomne allierede flyvere i Torstedlund Skov. Det var en større opgave for 
det lille firma. 
 
Dengang var der ikke bedemænd som i dag, det var leverandøren af kisterne, der stod for det 
praktiske i forhold til begravelser. Firmaet, som jeg arbejdede i, leverede blandt andet kister 
til sygehuset. Bestillinger på kisterne foregik gennem portørerne. 
 
Jeg husker, at jeg søndag morgen den 15. juni 1947 af en af firmaets lærlinge, der kom på 
cykel fra snedkerværkstedet, blev bedt om at komme til værkstedet, for vi havde fået en ordre 
på at levere 11 kister til de dræbte og nu fundne besætningsmedlemmer fra flystyrtet i Aare-
strup tilbage i 1945. Jeg tog over på værkstedet og fik at vide, at det var frivilligt om jeg ville 
tage med. Jeg var jo ung og ville gerne opleve noget, så jeg tog med. 
 

Ser man nøjere efter, ses at de to forreste kister er ens udfor-
met, mens de to næste er en anden type 

Vi havde dog ikke så mange, 
og navnlig ikke så flotte, ki-
ster, som der skulle bruges – 
af fyrretræ og med løvefødder 
og fodstykker. Vi havde vel 
kun en tre-fire stykker af for-
skellig udformning, kvalitet 
og størrelse på lager, så vi fik 
fat i vognmand Frode Jensen, 
der havde forretning i Hobro. 
Med ham kørte mester, en 
svend, to lærlinge og jeg til 
Randers Ligkistefabrik, hvor 
vi fik 11 meget flotte kister på 
lastbilen. Heller ikke her hav-
de de så mange helt ens 

kister, så derfor kan man på billeder fra begravelsen se, at kisterne havde lidt forskellige ud-
formning. Kisterne var i bunden og ca. 20 centimeter op langs siderne beklædt med et dobbelt 
lag kraftigt gråt papir, hvorimellem der var et lag tjære, der skulle forhindre væsker i at løbe 
nedenud af kisterne. Dette blev sat fast med små blå søm i massevis. På papiret var strøet et 
tyndt lag fint savsmuld. Normalt skulle vi også have haft ligklæder med, men det var der af 
naturlige årsager ikke brug for i dette tilfælde.  
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Fra ligkistefabrikken i Randers kørte vi så i lastbilen til stedet i Torstedlund Skov, hvor de 
dræbte var blevet fundet. Det skal nok passe, at vi var på stedet ved middagstid. 
 
Om det var muligt at køre helt ind i skoven til fundstedet ad vejen ”Linjen” med lastbilen hu-
sker jeg ikke klart, måske benyttede vi firmaets gamle Adler, der var forsynet med et stort lad 
til at køre det sidste stykke vej ind i skoven. 
 
Da vi kom til stedet, læssede vi kisterne af vognen og fik dem stillet op, så de døde kunne 
blive lagt i dem. Jeg så og lugtede langt mere end jeg kunne ønske jeg i så ung en alder var 
blevet udsat for. Det stank ganske forfærdeligt, og jeg nærer en kæmpestor beundring for de 
skovarbejdere, der frivilligt havde gravet de døde op i løbet af natten og nu sammen med 
Falck fra Hobro fik de døde lagt i kisterne. Selv fik jeg og de to lærlinge af mester besked på 
at gå væk, så vi ikke fik set mere af det makabre syn. 
 
Herefter blev kisterne kørt til skovfoged Nielsens hus ved Hjortespring og stillet op langs 
hans garage. Jeg mener at kisterne samme aften blev kørt til forsamlingshuset i Aarestrup, 
hvor de stod indtil begravelsen nogle dage senere. 
 
Selv deltog jeg i begravelsen og må sige at det var fantastisk, at der var så stort et fremmøde 
på fem til seks hundrede mennesker i så lille et sogn. Det vidner om stor deltagelse, respekt og 
medfølelse for de dræbte og deres efterladte. 
 
De omkomne fortjener at blive husket langt ud i fremtiden, for det de gav deres liv, for at vi 
andre har kunnet leve et liv i frihed. 
 
Jeg har flere gange siden været på Aarestrup kirkegård, ved flyvergraven, men jeg har aldrig 
siden været inde på nedstyrtnings stedet. 
 
Det vil jeg meget gerne se under andre forhold end da jeg var med ude med kisterne, da var 
jeg jo kun en ung dreng og det tog meget lang tid før det kom på afstand. 
 
 

Knud Risager ved Flyverstenen 

Knud Risagers gensyn med nedstyrtningsstedet 
 
18. februar 2012 var Knud Risager og Niels Nør-
gaard Nielsen først på Aarestrup Kirkegård og 
derefter ved Flyverstenen. Knud Risager gav ud-
tryk for at det var ens stor oplevelse at komme på 
stederne igen.  
 
På nedstyrtningsstedet kunne Knud Risager ikke 
udpege stedet, hvor de omkomne havde været be-
gravet, da skoven jo har forandret sig så meget i 
den forløbne tid.  
 
Han kunne dog med sikkerhed fastslå, at det må 
have været et stykke neden for Flyverstenen, i det 
sumpede område. 
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Jens Browns kirkegang 
 

Niels Bøcher Frederiksen 

Historien om Jens Brun (Brown) er skrevet af Niels Bøcher 
Frederiksen, der var lærer i Fløe skole fra slutningen af 
1920’erne til op i 1940’erne.  
 
Niels Bøcher Frederiksen har skrevet mange historier om 
folkene og livet i Fløe, Gravlev og omegn. Historierne er ofte 
skrevet med humoristisk men kærlig distance til de portrætte-
rede, hvor den gode historie nok talte mere end nøjagtighed i 
forhold til det konkret passerede. 

 
Familiens fattige rønne lå fuldstændig skjult af den store Voldbjerg bakke, borte for alle pro-
fane blikke fra hovedlandevejen, og havde kun udsigt til engene og Lindenborg Å. 
 
Beboerne var Jens Brown, enkemand på 87 år, Trine, hans datter og husbestyrerinde, hendes 
tre børn med hver sit efternavn og endelig hunden Waldine. De tre børn til trods påstod Jens 
Brown, at Trine “War en møj ærbar pig”. 
 
Historien foregår i mørkningen på selve juleaftensdag. Jens havde, traditionen tro, været på 
juleindkøb hos købmanden i Oplev om eftermiddagen, og bl.a. hjembragt to flasker brænde-
vin, hvoraf Trine straks omhyggeligt gemte den ene. Om det var for at slukke sin sorg her-
over, eller kun af gammel vane, ved jeg ikke, men Jens havde allerede gjort så store indhug på 
den ene, at han var meget kendelig påvirket deraf. 
 
Om en time var der juleaftens gudstjeneste i Gravlev kirke, og Trine undfangede den lyse ide, 
at hele familien for en gangs skyld skulle følges ad derhen. “For”, som hun udtrykte sig, 
“Dæssom wi blywwe hjæ’m, saa ænner et mæ, te Gammelfaar drekker sæ mogfuld å æ gal 
hile awtenen”. 
 
Men her stødtes på en uovervindelig vanskelighed, idet Jens Brown bestemt erklærede, at han 
ville “blyve hjæm å si ætter huset, mæn di anner wa i kjær’k”. 
 
Skulle Trine føre sin beslutning igennem, måtte der anvendes list. Derfor allierede hun sig 
med den ældste dreng “Bette-Jens”, der var opkaldt efter den gamle og i den anledning for-
måede alt. Bette Jens fandt bedstefaderen i huggehuset i færd med at lede efter den skjulte 
skat. 
 
Drengen: “Gammelfå’r I ska stræw å kom ind, vi ska te kjær’k ålsammel”. 
Jens Brown: “A ska ingen kjær’k te, mæ å så Waldine wi blywwer hjæm å si’r ætter hused”. 
Drengen: “Gammel får, a hår en kron i min spår’bøs, den må I fo te brændvin ætter ywl, 

dæsom I vil mæ wi anner te kjær’k”. 
Jens Brown: ”Do ved j’ot, om a æ løwwen ætter ywl”. 
Drengen: “Gammelfår, a wed, hvor muer hå gjæmt den å’hn flask brændewin. Den vil a 

fe’n te Jer, nær wi kommer hjæm, dæssom I vil mæ te kjær’k”. 
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Jens Brun (Brown) og hustru ved deres hus 

Det var en trumf, Jens Brown ikke kunne give 
igen på. Og en halv time efter vandrede hele 
familien af sted til gudstjeneste. 
 
Kirken var pyntet, julelysene strålede, de fri-
ske graner duftede, og der var en egen højti-
delig stemning i rummet og sindene, da præ-
sten læste det gamle juleevangelium. Jens var 
allerede slumret blideligt ind, da der pludselig 
skete noget, som med et slag forandrede hele 
situationen til at blive en “Himmerlands-
historie”. 
 
En hund var kommet ind i kirken og bragte 
uro med sin snusen og snøften, der til sidst 
gik over i arrig gøen. Gamle Jens Brown våg-
nede af sin slummer, og det gik pludselig op 
for ham, at det var Waldine, der på en eller 
anden måde måtte være brudt ud derhjemme 
og havde sporet familien til kirkedøren. Altså 
havde han - blandt alle - størst forpligtelse til 
at tage affære, og forsøgte først med nogle 
gammelmandsfløjt, så med hviskende kalden 
(Waldine ... Waldine) men da Waldine ikke  

straks kunne orientere sig i de ukendte omgivelsers fremmedartede fært, og da Jens Brown af 
naturen var et hidsigt gemyt, og da virkningen af brændevinen stadig sporedes kendeligt, eks-
ploderede han pludselig: 
“Wal - dine! For Saten! Ka do kom nær a kalder”! 
 
Der blev et øjebliks uhyggelig stilhed i den gamle landsbykirke. Så lød præstens bebrejdende 
stemme: “Det er dog vireklig for galt Jens Brun, at De kommer her og fylder Guds hus med 
Deres modbydelige banden og sværgen på selve juleaften”. 
 
Igen pinlig tavshed. Så rejser Jens sig i rystende harme over forsmædelsen og holder sit livs 
store tale: 
 
“A tøgges Præjsten sku skam sæ for å senir en fatte mand, forde jæn kommer te kjærk uden 
æren. A ved, a hå gjow mi plegt. A håi hat 16 bø’n å tit nok hat æren te kjærken. No er a 87 
oer, å de æ føst gang a er i kjærk uden æren. Å nær jen så’n ska tittelires, nær jæn kommer 
her, så skal et Fanden meste mæ åsse blyw den sidst. No hå De wal fot swår på tetå'l”. 
 
Efter den salve skred Jens Brown med faste træskotrin ned ad kirkegulvet og forsvandt. Trine 
og de tre børn fulgte straks efter og indhentede den sindsoprevne gammelfar på hjemvejen, 
hvor han gik og grundede på oprejsning.  
 
Trine forsøgte at trøste: “De ku præjsten slæt et wæ bekjæn, for I ku da’t gjo’ we, te Waldi-

ne kam”. 
Jens Brown: “Nej, de ku a sg’ot gjø we, men no gor a hjæm og drikker mæ mog-

fuld”. 
Trine: “De tøgges a åsse I skuld, for de hår I fåtjænt”. 
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Forening og Arkiv 
 
Medlemskab og medlemsblad: 
Nye medlemmer kan tegne sig ved henvendelse til et af bestyrelsesmedlemmerne.  
Adresseændring bedes meddelt formanden eller på Arkivets e-mail. 
Kontingentet er af generalforsamlingen fastsat til 100 kr. om året.  
Girokort vil følge med årets første nummer af medlemsbladet Hanen.  
Hanen udkommer forår (februar) og efterår (september).  
Alle ”Gamle Haner” kan købes i genoptryk for 50 kr. pr. styk. 
 
Arkivets åbningstider: 
Mandag kl. 1900 – 2130, torsdag kl. 1300 – 1700. Arkivet holder lukket i skolernes ferier. 
 
Nyhedsbrev: 
Er man interesseret i at få besked via e-mails om Arkivets aktiviteter, kan man på websiden 
tilmelde sig nyhedsbrevet. 
 
Henvendelser: 
Henvendelser vedrørende foreningens anliggender, arkivforespørgsler, ”Hanen” eller andet 
kan ske ved henvendelse til et af bestyrelsesmedlemmerne. 
 
Bestyrelse: 
 
Erling Trads 
 

(formand)  78 78 53 37 

Robert Kjær  
 

(næstformand) 98 37 11 39 

Leo Nøhr Jespersen 
 

(sekretær og kasserer) 98 37 82 34 

John H. Nielsen 
 

 98 38 14 98 

Marit Terp 
 

 98 37 12 21 

Erik Sørensen 
 

(webmaster) 98 37 35 36 

Niels Nørgaard Nielsen 
 

(redaktør af Hanen) 98 38 53 06 

 
Adresser: 
• Postadresse: Lokalhistorisk Arkiv, Estrupvej 13 B, Øster Hornum, 9530 Støvring,  

indgang fra Birkehøjvej. 
• Telefon – normalt kun i åbningstiden: 99 88 80 08 
• e-mail adresse: arkiv@stoevringlokalarkiv.dk 
• Kontonummer: Reg.nr. 9805, konto nr. 1800001141 
• Hjemmeside: www.stoevringlokalarkiv.dk (med udvidet adgang for medlemmer) 
 
Niels Nørgaard Nielsen modtager indlæg til Hanen. 
Eftertryk tilladt med kildeangivelse. 
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